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پرویــز پرســتویی از طراحــان گریــم 
در  کــه  کــرد  درخواســت  ســریال ها 
شــخصیت های  گریــم  طراحــی 
کــه  شکســته  گــوش  از  خلافــکار، 
قهرمانــان  و  کشــتی گیران  نشــانه 
اســت اســتفاده نکنند. در بخشی از 
یادداشــت او آمــده: »یادمان باشــد 
تنها ورزشــی که سال هاست بیش از 
هر ورزشی پرچم سه رنگ میهن مان 

را بــا افتخار و با مدال های خوش رنگ طلا به اهتزاز درآورده، کشــتی اســت. آن هــم با پهلوانان و 
نام آورانی چون زنده یاد جهان پهلوان تختی تا پهلوانان و قهرمانان عصر حاضر...«/  ایسنا
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در چند روز اخیر ویدئویی منتشــر 
شد که از ایفای نقش لیونل مسی، 
یــک  در  جهــان،  فوتبــال  ســتاره 

سریال آرژانتینی خبر می داد.  
توضیــح  گزارشــی  در  المیادیــن   
فصــل  در  مســی  کــه  اســت  داده 
 the« آرژانتینــی  ســریال  دوم 
protectors« ایفای نقش خواهد 
کرد اما هنوز نقشــی که آن را بازی 

می کند و تعداد قســمت هایی که در آن حضور خواهد داشــت، مشــخص نشده است. 
ایسنا
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تــالار وحــدت، پنجشــنبه و جمعــه 
دوم و ســوم تیرمــاه، ســاعت 21:30 
میزبــان ارکســتر ســمفونیک تهران 
به رهبــری نصیر حیدریان می  شــود. 
در اولین کنســرت تابســتان امســال 
پــدرام  تهران،  ســمفونیک  ارکســتر 
یوســفی سولیســت ویولــن و امین 
غفاری سولیست ویولا هستند. شُلَیل 
)ثمین  ویرانــه  باغچه بــان(،  )ثمین 

باغچه بان(، سمفونی شــماره 104 )ژوزف هایدن(، سمفونی کنسرتانت برای ویولن، ویولا و ارکستر 
)ولفگانگ آمادئوس موتسارت( 4 قطعه ای است که در این کنسرت نواخته می شود.   روابط عمومی

فرهنگی/ »هناس« یکی از 5 فیلمی است که 
از چهارشــنبه 18 خردادماه در قالب ترکیب 
تازه اکران به ســینماها آمده اســت. حســین 
کارگردانــی اش  تجربــه  دومیــن  در  دارابــی 
پس از »مصلحت«، بخشــی از زندگی شهید 
داریــوش رضایی نــژاد را از زاویــه ای متفاوت 
روایــت کــرده و قالــب ملــودرام عاشــقانه و 
خانوادگی را به جای یک فیلم صرفاً سیاسی 
انتخاب کرده است. فیلم قصه ای زنانه دارد 
و از زاویــه دید شــهره پیرانی )همســر شــهید 

رضایی نژاد( روایت می شود.
داریــوش  همســر  پیرانــی،  شــهره 
در  هســته ای(،  تــرور  )شــهید  رضایی نــژاد 
مراســم افتتاحیه اکران مردمی این فیلم که 
جمعه شب )۲۰ خردادماه( در سینما آزادی 

برگــزار شــد از مریــا زارعــی بــرای پذیــرش 
ایفای نقش او در فیلم »هناس«، تشکر کرد. 
مریــا زارعــی نیز »هناس« را برگــی از تاریخ 
ســرزمین مان نامیــد کــه باید بــرای آیندگان 
باقــی بمانــد. او گفــت: »هنــاس بخشــی از 
تاریخ معاصر سرزمین ماست؛ سرزمینی که 
اگر تاکنون ایســتادگی کــرده و مانده به دلیل 
خون شــهدایی اســت که مظلومانــه رفتند تا 
ما در امنیت و آرامش باشــیم. امیدوارم این 
امنیــت و آرامش با تعهد و مســئولیت ادامه 
پیــدا کنــد و شــما با حــال خوب این مســیر را 
ادامــه دهید، چرا که شــهدا بــه دنبال همین 

مسأله بودند.«
خداونــد  »از  افــزود:  ادامــه  در  زارعــی 
سپاســگزارم و خوشــحالم کــه ایــن نقش به 

مــن رســید تا ســهمی در بــه تصویر کشــیدن 
زنانی که در این ســرزمین ایستادند و تحمل 

و صبوری کردند، داشته باشم.«
او بــا دعــوت از مخاطبــان بــرای دیــدن 
آگاهی بخــش،  خــود  تعبیــر  بــه  فیلــم  ایــن 
خاطرنشــان کــرد: »کارگــردان ســعی کــرده 
اســت خــارج از شــعارزدگی و احوالاتــی کــه 
برخــی از فیلم هــا دارنــد و باعــث می شــود 
مخاطــب از آن فاصلــه بگیــرد، یــک فضای 
انســانی و عاشــقانه را روایــت کنــد و از منظر 
دیگــری بــه قصه نگاه کند که همســر شــهید 

است.«
ë  ســینما توان به تصویر کشیدن این حادثه

را ندارد 
حســین دارابــی نیــز در گفت وگویــی بــا 

ایلنــا درباره چگونگی شــکل گرفتن فضای 
قصــه و فشــارهای روحی و روانــی و تصویر 
دغدغه هــای شــخصیت زن بــه ایلنــا گفته 
اســت: »همســر شــهید رضایی نــژاد بــا مــا 
همــکاری بســیار خوبــی داشــت و بــه هیچ 
وجه خود را سانسور نمی کرد و هر آنچه که 
ما برای پرداختن به قصه مدنظرمان لازم 
داشتیم در اختیار ما قرار داد. خانم پیرانی 
اتفاقاً نگاه بســیار هنرمندانه ای داشت و از 
بطن زندگی اش برای ما مسائلی را مطرح 
کــرد کــه بــه شــکل گیری قصــه و ســاخت 
فضــای فیلــم بســیار کمــک کرد. ایشــان از 
جــان و دل بــرای مــا مایه گذاشــتند و برای 
ســاخت ایــن فیلم بســیار دلســوزانه عمل 

کردند.«

او در ادامه، فضای این دیدار و گفت وگو 
»یک بــار  اســت:  داده  شــرح  این گونــه  را 
خواســتم  پیرانــی  خانــم  از  جلســه ای  در 
کــه درباره ســکانس تــرور به مــا اطاعاتی 
کــه  همان طــور  دهــد.  ارائــه  لحظــه  آن  از 
می دانید شــهید رضایی نژاد با برنامه ریزی 
تروریســت ها بــه عمــد در مقابــل اعضای 
خانواده اش به شــهادت می رســد و همسر 
و دختر خردســالش در لحظــه ترور حضور 
داشــتند و ایــن اتفاق در مقابل چشــم آنها 
رخ می دهــد. قطعاً مــرور این اتفــاق برای 
همســر ایشــان کار دشــواری اســت اما من 
برای فضاســازی بهتــر و روایــت دقیق تر از 
ایشــان خواســتم کــه جزئیاتــی دربــاره این 
حادثه ارائــه دهند و خانــم پیرانی بهترین 

همــکاری را بــا مــا داشــت و درحالــی کــه 
زمان جلســه ما بیش از دو ساعت به طول 
انجامیــد، او همچنان که اشــک می ریخت 
جزئیــات را بــا دقت به مــا توضیح می داد. 
توضیحــات دقیــق و همــکاری فوق العاده 
در  تــا  شــد  باعــث  مــا  بــا  پیرانــی  خانــم 

فضاسازی بتوانیم آن اطاعاتی که مدنظر 
داریم را در اختیار داشته باشیم و با استناد 
به همیــن توضیحات توانســتیم گوشــه ای 
از حــس و فضــای آن اتفــاق را بــه تصویــر 
بکشیم ولی قطعاً ســینما توان روایت و به 
تصویر کشیدن کامل این حادثه را ندارد.«

دعوت مریلا زارعی برای تماشای فیلم »هناس«

قصه زنانی که در این سرزمین ایستادند و صبوری کردند

شــاید بتوان گفــت کــه ایرانی ترین امام شــیعه، 
امام رضا)ع( اســت. از این رو که بارگاه ایشــان در 
ایران و خاک خراســان قــرار دارد و ایرانیان انس 
و الفتــی دیرینه با آن حضرت دارند. در واقع این 
حضــور جغرافیایی با حضور اعتقــادی و آیین و 
مناســک و خــرده فرهنگ هایــی برســاخته از آن 
همــراه بــوده کــه گســتره وســیعی از تجربه های 
زیســته ایرانــی از زیارت و ســیاحت تا ســامت و 
سیاست با آن گره خورده است. شاید مهم ترین 
اثری که در تلویزیون ســاخته شده که به نام امام 
رضــا)ع( گــره می خورد ســریال »ولایت عشــق« 
بــه کارگردانــی مهــدی فخیم زاده باشــد کــه این 
شــب ها در حــال بازپخــش از شــبکه یک اســت؛ 
ســریالی که بــه زندگی و ســیره امام می پــردازد. 
در ایــن ســریال کاراکتر امــام رضا)ع( بــا هاله ای 
نورانــی بر صــورت نشــان داده شــود. در ســینما 
گرچــه فیلمی درباره خــود امام تولید نشــده اما 
دربــاره بارگاه او و زیارت حرمش و شــهر مشــهد 
ساخته شده اســت. درباره تجربه زیارت و ارادت 
به امام هشــتم شــاید مهم ترین آنهــا مربوط به 
رسول صدر عاملی باشد؛  سه گانه ای با محوریت 
امــام هشــتم کــه اولیــن آن »هــر شــب تنهایی« 
اســت. قصه آن درباره عطیه نویســنده و مجری 
یک برنامــه خانوادگی رادیو اســت. او هــر روز به 
ســؤالات شــنوندگان ایــن برنامه پاســخ می دهد 
و بــه آنهــا توصیه می کنــد با همسرشــان چگونه 
باشــند تا زندگی زناشــویی بهتری داشته باشند. 
او بیمار اســت و دکترها بــه او گفته اند تنها چهار 
ماه دیگر زنده است و دو ماه هم از این چهار ماه 
گذشته ولی راضی به عمل جراحی نمی شود. به 
پیشنهاد همســرش، برای زیارت به شهر مشهد 
مــی رود. حضور او در حــرم و اتفاقاتی که برایش 
در آنجــا می افتــد او را دچــار تحــول درونی کرده 
و عطیــه را از ســردرگمی و تضادهایــش نجــات 
می دهــد. لوکیشــن اصلی ایــن فیلم ســینمایی 
مشــهد مقــدس و صحن آســتان قــدس رضوی 
است که لیا حاتمی و حامد بهداد به عنوان یک 
زوج فرهنگــی در مقابل یکدیگر بــازی می کنند. 
»شــب« در ادامه »هر شب تنهایی«   سال 1۳8۶ 
ساخته شده و قصه آن درباره یک گروهبان است 
که برای تحویل دادن مجرمی سابقه دار به زندان 
یکــی از شهرســتان ها، مجبور می شــود به همراه 
مجرم و دســتبند، شبی را در مشــهد بگذراند اما 
بــا وقوع اتفاقات مختلف مجبور می شــود شــب 

را بــه حــرم امــام رضا بــرود. بــه همین واســطه 
تصاویــر مختلفــی از زوایــای گوناگــون از حــرم را 
در فیلم شــاهدیم. رســول صدرعاملی دو ســال 
بعد از »شــب« ســراغ ســاخت فیلم »در انتظار 
معجــزه« رفت. فیلم درباره امیــر و مهرانه زن و 
شوهری است که ارتباط خوبی با یکدیگر ندارند. 
ازدواج ســه سال پیش آنها اشــتباه بوده و زندگی 
جهنمی شان، امانشان را بریده اما ناگزیرند یک 
شبانه روز دیگر هم یکدیگر را تحمل کنند.آنها در 
ســفر به مشــهد به نوعی ســفر در انفس و احوال 
را هم تجربه می کنند که زندگیشــان را به مقصد 

می رساند.
»روز هشــتم« بــه کارگردانــی مهــدی کرم پور 
ساخته شــده که در آن برای سه شخصیت فیلم 
مســائل و مشــکاتی به وجود می آید که در سایه 
توســل به امام رضــا)ع( و توجه او رفع می شــود. 
»زیارت« از دیگر آثار با این موضوع به کارگردانی 
صادق کرمیار محصول ســال 1۳88 اســت که با 
مشــارکت ناجی هنر ســاخته شده اســت. زیارت 
نگاهی به سرنوشت انسان هایی دارد که به زیارت 
مرقــد مطهر امام هشــتم)ع( می رونــد و در این 
سفر به تحول روحی و معنوی می رسند. در واقع 
قصه فیلم با مردی آغاز می شود که برای رسیدن 
بــه طلب خــود و پیــدا کردن فــرد بدهــکار عازم 
مشهد می شــود. او در این ســفر زائران دیگری را 
می بینــد که هر کدام به امیــد کرامتی از حضرت 

رضا)ع( عازم زیارت هستند.
»دعوتنامــه« بــه کارگردانــی مهــرداد فریــد 
روایتگر زندگی شــخص درمانده ای اســت که در 
مشهد زندگی می کند. کار او دزدی از زائران حرم 
علی بــن موســی الرضا اســت و با ایــن کار زندگی 

خود را سپری می کند.
در کنــار فیلم هایــی کــه بــه آن پرداختیــم و 
امام رضــا)ع( و حرمش نقش پررنگ و محوری 
در قصــه داشــتند بســیاری از فیلم هــای ایرانــی 
در درون قصــه خــود یــا در نمایــی از یــک پان و 
ســکانس به این موضــوع پرداخته انــد. در میان 
مفاهیــم و موقعیت هــای گوناگون در نســبت با 
امام رضا)ع( شــاید بتــوان دو مفهــوم را بیش از 
همــه در فیلم هــای ایرانی جســت و جو کرد یکی 
ســفر به مشــهد و زیارت حــرم امام رضــا )ع( که 
به شــکل گیری فیلم های جاده ای و ســفرنامه ای 
انجامیــده و دیگــری تغییــر و تحــول روحــی و 
اخاقی ناشــی از زیارت و حضور در حرم. آرزوی 
این زیارت نیز از جمله مفاهیم استفاده شده در 

فیلم های ایرانی است.

بازنمایی حضرت امام رضا)ع( در سینما و تلویزیون ایران

روایت های تصویری از مقام و منزلت رضوی

رضا صائمی
منتقد سینما

ë  بلیــت قیمــت  ازکرونــا  ازبعــد  تقریبــاً 
چشمگیری  افزایش  موســیقی  کنسرت های 
داشته اند، تا آنجا که حاشیه ها و انتقادهای 
بســیاری آفرید. بویژه کنسرت نمایش »سی 
صد« که بلیت فروشــی آن حدود 700 هزار 
تومــان برآورد شــد. بــه عنــوان مدیرعامل 
مجمع صنفی تولیدکنندگان آثار شنیداری 

ارزیابی شما دراین باره چیست؟
هنر موســیقی، همچون سینما، جریان 
یــا صنعتــی اســت کــه عــاوه بــر اینکــه با 
عرضــه و تقاضای جامعــه درحال حرکت 
خــود  تولیــدی  مؤلفه هــای  بــه  اســت، 
نیزبســتگی دارد. براین اســاس مخاطبان 
این هنر می بایســت موضوعــات مختلفی 
را دربرگزاری یک کنســرت در نظر بگیرند. 
نخســت اجــاره بهای ســالن های کنســرت 
کــه در طــول ســال های اخیر افزایــش پیدا 
کــرده و البته امــری بدیهی اســت، چرا که 
هزینه نگهداری و تعمیرات و... یک سالن 
کنســرت، بــرای ســالن دارها هــم افزایش 
پیــدا کــرده و البتــه ایــن افزایــش قیمت و 

تورم برهمه چیز اثر گذار بوده است.
بــر ایــن اســاس بجزمؤلفه هــای اصلی 
مانند اجــاره ســالن، دســتمزد نوازندگان، 
خواننده، تبلیغات شهری هم قیمت های 
مثــال  به طــور  داشــته اند.  آوری  سرســام 
اجــاره هر یــک روز اســترا بــورد )تابلوهای 

تهــران،  از  منطقــه ای  هــر  در  تبلیغاتــی( 
۳ میلیــون تومــان اســت و اگر بــه مدت 5 
روز و بــه تعداد 1۰ عدد باشــد15۰ میلیون 
تومــان خواهد بود. عاوه بــر این امکاناتی 
همچون نور، صدا، ال ای دی های نمایشی 
و... در کنــار هزینــه برگــزاری یک کنســرت 
محاســبه می شــود. اما اتفاقی که در پروژه 
»ســی صــد« افتــاده اســت یــک کنســرت 
نمایــش بوده که عاوه بر همه این عوامل 
از حضــور بازیگــران شــناخته شــده بهــره 
گرفته اند و طبیعتاً ازتبلیغات گسترده تر و 
همچنین عوامل اجرایی بیشتری استفاده 

شده.
نکته دیگر اینکه اگر  هنرمندی بخواهد 
کنسرتی برگزار کند، می بایست حداقل ۲۰ 
قطعــه تولید و آماده اجرا داشــته باشــد و 
اگــر از همین امروز بخواهــد از صفر تا 1۰۰ 
این تعــداد قطعات را تولید کند و کلیپ و 
تیزری ســاخته شــود و در کنار آن تبلیغات 
متــداول مجــازی انجــام بگیرد، حــدود 6 
میلیارد تومان هزینه است. بدین معنا که 
اگر برگزاری هر کنســرت بــرای تهیه کننده 
1۰۰ میلیون تومان ســود داشــته باشد باید 
6۰ کنســرت برگــزار شــود تــا به نقطــه اول 
برگردیم و اینها موضوعاتی است که هرگز 
دیده نمی شــود. اما با در نظر گرفتن همه 
این مســائل بــه عنوان یــک تهیــه کننده و 

مدیرعامــل مجمع صنفــی تولید کنندگان 
آثار شــنیداری، از قیمت های تعیین شــده 
بلیت های کنســرت رضایتی ندارم و تمام 
کــه  اســت  ایــن  عاقه منــدی ام  و  تــاش 
همه هموطنانم از کنســرت های موسیقی 
اســتفاده کنند و همکارانم بتوانند گســتره 
بزرگتــری را تحــت پوشــش قــرار بدهنــد. 
ولی چاره ای نیســت شــرایط حــال حاضر 
این گونــه اســت و وقتی پــای صحبت های 
را  حــق  مجبــورم  می نشــینم  همکارانــم 
بــه آنهــا بدهــم. امــا در نهایت قرار اســت 
در هفتــه جاری جلســه ای با حضــور تهیه 
کننده های کنســرت و کارشناســان در دفتر 
موســیقی برگزار شــود تا به یک تصمیم و 

نظر جمعی دست یابیم.
ë  در خاصــی  تعرفــه  ســال ها  ایــن  در  آیــا 

خصــوص قیمت گــذاری بلیت هــا تعریف 
شــده، به این دلیل کــه بلیت یک کنســرت 
موســیقی با خواننده مشــخص در هر شــهر 
متفــاوت اســت به طور مثــال در تهران یک 
قیمت گذاری است، در کیش و... به صورتی 
دیگر. در این خصوص چه برنامه هایی قرار 

است صورت بگیرد؟
ایــن  کردیــد  اشــاره  کــه  همان طــور 
قیمت گذاری ها در هر شهر متفاوت است. 
به طــور مثــال برگــزاری یک کنســرت برای 
یــک خواننده یــا نوازنــده در شــهری چون 

محسن رجب پورمدیرعامل مجمع صنفی تولیدکنندگان آثار شنیداری 
در گفت و گو با »ایران« از دلایل گرانی بلیت کنسرت های موسیقی می گوید

پرواز قیمت های بلیت روی نت های موسیقی 
ندا سیجانی- بازار کنســرت های موسیقی بعد از کرونا رونق بســیار خوبی گرفته بخصوص 
در این یکی دو ماه اخیر و تقریبا در تمامی ســالن های پایتخت و همچنین شهرهای مختلف 
ایران، این اجراهای صحنه ای برقرار بوده و ازاســتقبال بســیار خوبی هم برخوردار اســت، 
بویژه در بخش موسیقی پاپ .اما گرانی قیمت بلیت های کنسرت و فروش 700 هزار تومانی 
حاشــیه های بســیاری بوجود آورده اســت در کنــار آن افزایش قیمت آلبوم های موســیقی 
مزید بر علت شــده تا علاقمندان موسیقی به ویژه قشــر کم در آمد جامعه، عطای موسیقی 
را بــه لقایش ببخشــند و ترجیحا به گونه ای دیگر خود را با فضای موســیقایی ســرگرم کنند.

محســن رجب پورمدیرعامــل مجمع صنفی تولیدکننــدگان آثار شــنیداری در گفت وگو با 
»ایران« درباره این موضوعات صحبت کرده که درادامه می خوانید.

اصفهان بــا جزیره کیش، به لحاظ وســیله 
ایــاب و ذهــاب و هزینــه ترانســفر متفاوت 
اســت، چرا که غالباً کسانی که در شهرهای 
نزدیک پایتخت، کنســرت برگــزار می کنند 
ترجیحــاً همــراه بــا گــروه بــا یــک اتوبوس 
مجهــز ســفر کــرده و حتی الامــکان همــان 
بلیت هــای  امــا  بر می گردنــد،  هــم  شــب 
هواپیمایــی کیش واقامت هتل و همچنین 

ترانسفرهای داخلی آن بسیار گران است.
ë  اما مــردم که مســئول این رفــت و آمد ها

نیســتند که بخواهند تبعات این کنســرت را 
پرداخت کنند؟

هــر محصولی کــه به دســت مخاطب و 
مصرف کننده می رسد براساس نرخ تمام 

شده آن است.
ë  در جلسه ای که قرار است این هفته برگزار

کنســرت  بلیت هــای  ثابــت  قیمــت  شــود 
مشخص خواهد شد؟

بله قطعاً و قرار اســت سقف مشخصی 
بــرای آن تعییــن شــود البتــه بــرای همــه 
کنسرت ها به صورت مطلق به کار نمی رود 
امــا عموماً تمامی کنســرت ها می توانند به 

یک عدد ثابت برسند.
ë  آیا به عنوان یک مخاطب از شرایط حال

حاضر بلیت های کنسرت رضایت دارید؟
خیر و به شــخصه از این موضوع بســیار 
موســیقی  نگــران  مقابــل  در  و  ناراحتــم 
گــوش  و  جامعــه  نگــران  و  کشــورمان 

شنیداری مردم هستم.
بــه ایــن علــت کــه وقتــی امکانــی برای 
کنســرت رفتن فراهــم نشــود، مجبوریم به 
شــنیدن موسیقی های مختلف اکتفا کنیم و 
باتوجه به فشــارهای بی شماری که از سوی 
نهاد های مختلف بر دفتر موســیقی است، 
در بخش مجوز اشــعار مشــکاتی به وجود 
آمده و این شــرایط موجب می شــود گوش 
شــنیداری جامعه به ســمت آثــار غیرمجاز 
گرایش پیدا کند و این موضوع آسیب بسیار 
بزرگــی به جــوان و نوجوان جامعه اســت و 
اگرخانواده نســل جــوان جامعه نتواند پول 
کنســرت ها را تأمیــن کنــد مجبــور اســت به 
موسیقی هایی که از طریق پلتفرم ها پخش 
می شود، سوق پیدا کند و در اینجا هر قطعه 

غیر مجازی هم قابل دسترس است.
ë  بلیــت بــالای  قیمــت  بــه  باتوجــه 

کنسرت های موســیقی، آیا در کیفیت هر چه 
بهتر این برنامه ها هــم تحول مثبتی صورت 

خواهد گرفت؟
اوضــاع  مــا، درحــال حاضــر  موســیقی 
از بخــش تولیــد و آمــوزش  نــدارد  خوبــی 
گرفته تا دیگر بخش های آن. بر این اساس 
در جلســه ای که قرار اســت تشــکیل شــود، 
تاش می کنیم به بیشتر بخش ها رسیدگی 
کنیــم و برای بیشــتر ایــن بخش ها تصمیم 
گرفتــه شــود و ســعی مــا این اســت به یک 

نقطه متعادلی دست یابیم.
ë  ســؤال دیگــر دربــاره آلبوم های موســیقی

اســت؛ با توجه به حضور و عضویت شما در 
هیأت مدیره کانون ناشــران خانه موســیقی، 
در کنار گرانی کنسرت ها، آلبوم های موسیقی 
هــم بــا قیمت هــای سرســام آوری فروختــه 
می شوند به طور مثال آلبوم» گاه فراموشی« 
با صدای همایون شــجریان و به آهنگســازی 
فردیــن خلعتبــری در برخــی فروشــگاه های 
فرهنگــی بــا قیمــت 180 هــزار تومــان هــم 
فروخته شده است. این درحالی است که تا 
حدود 3-4 سال قبل با این رقم می توانستید 

برای ردیــف اول ســالن های کنســرت بلیت 
تهیــه کنیــد. در این زمینــه چه تدابیــری قرار 

است صورت بگیرد.
همــه ایــن مشــکات براثــر نبــود قانون 
کــه  چــرا  اســت  کشــورمان  در  کپی رایــت 
وقتــی یــک آلبوم منتشــر می شــود دقایقی 
بعــد پلتفرم هــا آن اثــر را دانلــود می کننــد 
و در دســترس همــگان قــرار مــی گیــرد، بر 
ایــن اســاس یــک هنرمنــد از انتشــار آلبوم 
مبلغی عایدش نخواهد شــد. شاید جالب 
باشــد که بدانید خواننده ای که 5 سال قبل 
آلبومــش، فــروش صــد هزارتایــی داشــته، 
آلبــوم جدیــدش بــا ۲۰۰ عــدد بــه فــروش 
رســیده امــا متأســفانه این گونــه تصورمــی 
شــود یــک خواننده ســنتی بســیار معروف، 
درآمــد بالایی از فــروش ایــن آلبوم ها دارد 
در حالی که برداشــت کاماً اشتباهی است؛ 
حداقــل درایــن چند ســال اخیــر نمی توان 
انتظــار  این گونــه  فیزیکــی  آثــار  فــروش  از 
داشــت و درحــال حاضــر به دلیــل ممنوع 
بــودن تلگــرام در ایــران، هر اثر موســیقایی 
که منتشر شود ســریعاً برروی بستر مجازی 
مــی رود و کمتــر از ده دقیقــه ایــن قطعات 
از طریق تلگرام برای شــما ارســال می شود 
و  تولیــد  گــروه  کــه  زحماتــی  همــه  یعنــی 
تدوین، آهنگســاز، خواننده، نوازنده، ناشــر 
و... انجــام داده انــد از بیــن مــی رود و ریالی 
عاید آرتیســت و گروه تولیــد کننده نخواهد 

شد.
ë  نبود قانون کپی رایــت درحوزه فرهنگ و

هنر مشکلات بســیاری ایجاد کرده اما به طور 
کلی این قیمــت گذاری ها الگویی برای دیگر 
هنرمندان موسیقی خواهد بود و این روند در 

دیگر آثارهنری تکرار می شود!
پــاپ  موســیقی  آلبوم هــای  بخــش  در 
شــرایط متفــاوت اســت، بــه این علــت که 
هزینــه تولیــد آنهــا کمتر بــوده. نکتــه دیگر 
اینکــه در همین هفته هــای اخیر آلبوم های 
موســیقی تولیــد شــده بــا قیمــت 5۰ هــزار 
تومــان، ماننــد اثــر امیــر عظیمی یــا حامد 
همایــون در حالی کــه این آثار هــم تمامی 
مراحــل تولیــد تا چــاپ، کاغذ و ســی دی را 
طــی کــرده اســت. امــا در تولید یــک آلبوم 
ســنتی و ارکسترال شــرایط متفاوت است و 
هر قطعه موســیقی آن به اندازه ضبط یک 
آلبــوم پــاپ هزینه بر اســت البته بــه غیر از 

هزینه دستمزد، آهنگساز و خواننده و...
نکتــه دیگــر اینکــه، هــر هــزار نفــری که 
آلبــوم آقــای شــجریان را گــوش کرده اند، 
5 نفــر آن را نخریده انــد و ازطریــق دانلود 
بدیــن  موضــوع  ایــن  رســیده اند  اثــر  بــه 
معنا اســت کــه در حال حاضــر آلبوم های 
موســیقی به یک کالای کلکســیونی تبدیل 
شــده و بیشــتر، عاقه منــدان بــه تهیــه آن 

روی می آورند.
ë  بــر این اســاس بــزودی هنــر موســیقی از

ســبد فرهنگــی خانوارها حذف خواهد شــد 
بخصوص در بخش کنسرت ها. چه تدابیری 

در این زمینه خواهید داشت؟
تمــام تــوان و تاش ما این اســت که در 
حوزه موســیقی تصمیماتی گرفته شود که 
بــه نفع هنرمند و مردم باشــد تــا به هر دو 
طیف صدمات مالی وارد نشــود. همچنین 
در نظــر داریــم روالی بــرای دانشــجویان و 
عاقه منــدان در نظــر بگیریــم و حتــی در 
کنسرت ها بخشی برای دهک های مختلف 

جامعه در نظر گرفته شود. 
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لیلا حاتمی در نمایی از فیلم »هر شب تنهایی«

محمدرضا شفاه)سمت راست( ، مریلا زارعی و حسین دارابی در  مراسم افتتاحیه اکران مردمی »هناس«


